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ســامانه حمل ونقلى مشهد مى شود. اين ز

خبــر را مديرعامــل شــركت ترافيك 
هوشمند اليت به شــهرآرا داد و گفت كه 
«اين دوچرخه ها ايستگاه محور نيستند و 
قصد داريم در مرحله نخســت فراخوان 
خريد 2000دستگاه دوچرخه را منتشر 
كنيم». آن طور كه محمدمهدى اسدى گفته است، 
اين دوچرخه هاى آليــاژى، روى خود قفل دارد و 
استفاده كردن از آن ها بسيار راحت تر از نمونه هاى 
قبلى است. همچنين ايســتگاه هاى در نظر گرفته 
شده با ايستگاه هاى قبلى تفاوت دارد و كوچك تر 
هســتند. به گفته مديرعامل شــركت اليت، اين 
دوچرخه ها ايستگاه محور نيستند، اما مشوق هايى 
در نظر گرفته مى شود تا شهروندان دوچرخه ها را به 

ايستگاه ها تحويل دهند.
موضوع خوب و كاربــردى ديگرى كه در اين طرح 
وجود دارد، اين اســت كه فرايندى تدارك ديده 
مى شــود تا شــهروندان بتوانند از دوچرخه هاى 
خود نيز در اين ســامانه اســتفاده كرده و بتوانند 
در ايســتگاه ها از آن محافظت كنند. بازديد ديروز 
شهردار مشهد از فعاليت هاى شركت اليت بهانه اى 
شد تا اجرايى شدن طرح دوچرخه سوارى سرخط 
خبرهاى خبرگزارى هــا قرار بگيرد. بــا اين حال 
محمدرضا كلائى در اين بازديد قاطعانه اين را گفت 
كه «شبكه دوچرخه در مشهد يا بايد به شكلى عالى 
راه اندازى شــود، يا اصلا اجرا نشــود؛ مردم تجربه 
خوبى از ايستگاه هاى دوچرخه در گذشته ندارند و 
به همين دليل پذيرفته نيست نكات منفى تجربه 
گذشــته در طرح هاى جديد وجود داشــته باشد. 
راه اندازى ايســتگاه هاى دوچرخه مشكلات فنى 
داشت كه نبايد در اجراى طرح جديد وجود داشته 
باشــد.» ايســتگاه هاى دوچرخه يادآور پروژه اى 
ناكام براى شهروندان مشهدى است كه ميراثى از 
دوره هاى قبلى مديريت شهرى است. كلائى پيش 
از اين هم گفته بود: قرارداد ايستگاه هاى دوچرخه 
در مشــهد با پيمانكاران غيرحرفه اى و نامناسب 
تنظيم شده است و درگير حل مسائل حقوقى اين 

قرارداد هستيم.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانى شهردارى مشهد، 
او در ادامه صحبت هاى خــود از لزوم فعاليت هاى 
فرهنگى براى اجراى دقيق طرح گفت و ادامه داد: 
اگر ايســتگاه هاى دوچرخه راه اندازى شود، اما به 
دليل انجام ندادن اقدامــات فرهنگى و اجتماعى 
مردم از آن استفاده نكنند، فشار روانى زيادى وارد 
خواهد شــد. بايد طرح هاى جديد به درستى اجرا 
شــود و به اقدامات فرهنگى و اجتماعى در ترويج 
اســتفاده از دوچرخه به عنوان حمل ونقل پاك نيز 

توجه شود.

 اسکوتر در ایستگاه دوچرخه

او همچنين از به كارگيرى اسكوتر در ايستگاه هاى 
دوچرخه خبر داد و گفت: اگــر مى خواهيم طرح 
راه اندازى دوباره ايستگاه هاى دوچرخه و اسكوتر را 
با شكل جديد در مشهد اجرا كنيم، بايد ابتدا و در 
فرصت باقى مانده اقدامات اجتماعى و فرهنگى آن 
را انجام دهيم. در حوزه مدل هاى جديد حمل ونقل، 
صرفا به دنبال حمل ونقل نيســتيم، بلكه تأثيرات 

اجتماعى آن نيز براى ما مهم است.
كلائى به الزام موافقت شوراى شــهر براى تأمين 
منابع مالى اين طرح ها اشــاره كــرد و افزود: بايد 
پيشنهادها درباره منابع مالى در قالب لايحه اى به 
شوراى شهر ارائه شــود و به موضوع درنظرگرفتن 
مشوق ها و تسهيلاتى براى ترويج دوچرخه سوارى 

براى سرمايه گذاران و شهروندان توجه شود.
به گفته شــهردار مشــهد، يكى از مشــكلات در 
حمل ونقل عمومى، شــبكه اى نبودن و نداشــتن 
پيوســتگى مدل هاى مختلف حمل ونقل عمومى 
با يكديگر اســت كه بايد در طرح هاى جديد اين 
پيوســتگى ميان مدل هاى مختلف حمل ونقل به 
وجود بيايد. او بر اتصال مدل هاى جديد حمل ونقل 
ازجملــه شــبكه دوچرخه ســوارى بــه نرم افزار 
«شهرمن» تأكيد كرد و ادامه داد: قرار بر اين بوده 
است كه برنامه هاى جديد شهردارى مشهد بر پايه 

نرم افزار «شهر من» باشد.
وى به طرح كاهش سرعت در 50مسيراصلى شهر 

نيز اشاره و اضافه كرد: مناسب سازى پياده روهاى 
مسير كوهسنگى در حال اجراست و در نظر داريم 
در صورت استقبال شهروندان از پياده روى در اين 
مسير، طرح كاهش ســرعت خودروها را ابتدا در 

خيابان كوهسنگى اجرايى كنيم.
كلائى با بيان اينكه اليت تنها سازمان در شهردارى 
مشهد است كه مى تواند بيشترين زيرساخت هاى 
هوشمندســازى را به زندگى مردم بياورد، افزود: 
هــدف، رضايت مردم و ســرزندگى آن هاســت و 
شاخصه هاى اين هدف، افزايش تعداد جاى پارك 
اليت نيست، بلكه توسعه مدهاى جديد حمل ونقل 
ازجمله دوچرخه سوارى و استفاده از اسكوتر است.

شهردار مشهد با بيان اينكه درباره اليت دغدغه هايى 
وجود دارد كه يكى از آن هــا جايگاه مديريتى اين 
شركت اســت، افزود: مديريت جديد اليت، عنوان 
تفكر نوگرايانه در شــهردارى مشــهد را به دوش 
مى كشد و بايد كمك كنيم در اين مسير موفق شود؛ 
معتقدم تا رسيدن به توفيق در برنامه هاى در نظر 
گرفته شده براى اليت فاصله زيادى داريم كه بايد 
ببينيم دليل اين فاصله چيست تا بتوانيم براى رفع 

آن چاره انديشى كنيم.

 از ملک آباد تا پارک ملت با اسکوتر

«با پيشنهاد شهردار مشهد، تأمين اسكوتر و ايجاد 
مسيرهاى اسكوترسوارى از ملك آباد تا پارك ملت 
در دستوركار قراردارد.» اين را هم معاون عمران، 
حمل ونقل و ترافيك شــهردار مشهد گفت و ادامه 
داد: در صورت استقبال شهروندان، در مسيرهاى 
هاشميه، هنرســتان و هفت تير به بولوار وكيل آباد 
با هدف ايجاد اتصال به ايســتگاه هاى قطارشهرى 

مشهد نيز اجرايى خواهد شد.
خليل ا... كاظمى با بيان اينكــه در كنار ايجاد اين 
ايستگاه ها توسعه و ايمن سازى مسيرهاى دوچرخه 
نيز انجام خواهد شد، اظهاركرد: بيش از 30 ايستگاه 
دوچرخه با استفاده از دوچرخه هاى جديد نسل4 
تا اســفندماه در مشــهد راه اندازى مى شود. اين 
ايستگاه ها به گستردگى ايستگاه هاى قبلى نيستند 
و دوچرخه ها به وســيله قفل الكترونيكى به ميله 

تعبيه شده بسته مى شوند. شهروندان هم مى توانند 
با گوشى همراه خود اين قفل را باز كنند.

وى درباره ايســتگاه هاى قبلى دوچرخه هم گفت 
كه به دليل مشكلاتى كه در قرارداد اين ايستگاه ها 
وجود داشت، به دنبال خاتمه قرارداد هستيم و آن 

طرح با طرح جديد هيچ ارتباطى ندارد.

 پارکینگ های مکانیزه دوباره راه می افتد

او با بيان اينكه يكى از دغدغه هاى مديريت شهرى 
پاركينگ هــاى مكانيزه اى بود كــه با حجم بالاى 
سرمايه گذارى احداث شــد اما به دلايل مختلفى 
بهره بردارى نمى شــد، افزود: در ايــن ميان يك 
شــركت دانش بنيان اعلام آمادگى كرده است كه 
اين پاركينگ هــا را ايمن ســازى، اورهال (تعمير 
و به روزرسانى) و مشــكلات فنى آن ها را برطرف 
كند كه در همين راســتا پاركينــگ مكانيزه واقع 
در باغ ملى به صورت آزمايشى از سوى اين شركت 
ايمن سازى شــده اســت. به همين منظور درنظر 
داريم كه 13پاركينگ مكانيزه ديگر نيز از ســوى 

اين شركت ايمن سازى، رفع نقص و اورهال (تعمير 
و به روزرسانى) شوند تا از آن ها استفاده كنيم.

 بهره برداری از پارکینگ هوشمند مجد در دی ماه

كاظمى همچنين به هوشمندسازى پاركينگ هاى 
غيرحاشيه اى اشاره كرد و افزود: هوشمندسازى اين 
پاركينگ ها نيز در دستوركار قرار گرفته است و در 
همين راستا پاركينگ مجد درحال هوشمندسازى 

است و در دى ماه به بهره بردارى خواهد رسيد.
در ادامه ايــن بازديــد مجتبى بهارونــد، رئيس 
كميسيون عمران، حمل ونقل و ترافيك شهردارى 
مشهد، نيز گفت: كارهاى خوبى درباره راه اندازى 
ايستگاه هاى دوچرخه و اسكوتر انجام شده است. 
شوراى شهر در صورتى از اليت حمايت مى كند كه 

به سمت هوشمندسازى برود.
وى ادامه داد: با تدابير انديشيده شده، ايستگاه هاى 
دوچرخــه خدمــات تعميراتى جــزء و نگهدارى 
دوچرخه را هم به شــهروندان ارائه خواهند كرد؛ 
علاوه براين اقدامات، در آينده نزديك امكان حمل 

دوچرخه با مترو و اتوبوس نيز فراهم مى شود.
محمــد حاجيان شــهرى، رئيــس كميســيون 
خدمات شهرى شوراى شهر نيز در ادامه اين بازديد 
بيان كرد: معتقدم براى اينكه طرح جديد راه اندازى 
ايستگاه ها و استفاده از دوچرخه با مشكلات طرح 
قبلى مواجه نشــود، ابتدا بايد مطالعــات كافى و 

آسيب شناسى در اين باره صورت پذيرد.
مســعود رياضى، رئيس كميســيون ويژه توسعه 
و بهســازى توس، نيز با بيان اينكه راه اندازى 30 
ايســتگاه دوچرخه در مرحله اول كم است و بايد 
افزايش پيدا كند، افزود: شوراى شهر از طرح هاى 
نوآورانــه در راســتاى ترويج دوچرخه ســوارى و 

حمل ونقل پاك حمايت مى كند.
همچنين عليرضا شــهريارى، عضو هيئت رئيسه 
شوراى شــهر، نيز با اعلام حمايت از اجراى طرح 
جديد ايســتگاه هاى دوچرخــه و ترويج فرهنگ 
دوچرخه سوارى گفت: بايد به گونه اى برنامه ريزى 
شود تا اقشار مختلف مردم به استفاده از دوچرخه 

در سفرهاى درون شهرى تشويق شوند. 

ايستگاه هاى دوچرخه به روز مى شود
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الهام مهدیزاده

 دریچه 

 اول- بشــقاب به دست چشــم به ميزى دوخته كه پر 
از ظروف رنگ به رنگ غذاســت. گوناگونى انواع غذا، 
انتخاب را سخت كرده اســت. دلش تاب نمى آورد كه 
از ميان ظروف چيده شــده روى ميز غذا، بشقابش را 
تنها به چنــد غذا اختصاص دهد. با همان چشــم هاى 
دوخته شده به غذاها آرام از كنار ميز مى گذرد؛ خورش 
قيمه و قورمه سبزى را روى پلو و كنار كباب كوبيده 
مى ريزد. نيم نگاهى هم به ميز دسر و سالاد مى اندازد و 
در بشقاب ديگرى، دسر پاناكوتا را كنار زيتون پرورده 
و ترشــى و انواع ژله، به طرز ماهرانه اى جا مى دهد. 
ارتفاعى فشرده از غذا و دسر درون بشقابش ساخته 
شده و مرز بين شــيرينى، چربى و شــورى رعايت 

نشده است.
 دوم- با همكارش چرخ دســتى را آرام و از كنار تمام 
ميزها مى گذراند. همان طور كه عبور مى كند چشم به 
ميزها و بشــقاب هاى روى ميز دارد. بشقاب هايى كه 
داخل جغرافياى دايره اى شكلش، همه چيز را مى توان 
ديــد؛ از باقى مانده قيمــه و قورمه ســبزى تا يكى دو 
كف گير پلوى ساده يا باقالى پلو. با كمى مكث، غذاها و 
نان هاى باقى مانده داخل بشقاب ها را داخل سطل هاى 

تعبيه شده درون چرخ دستى اش مى ريزد.
نظرها دربــاره دورريز غــذا متفاوت اســت. برخى 
مى گويند ايرانى ها ركورددار دورريز غذا هستند. حتى 
عده اى معتقدند باقى گذاشتن مقدارى غذا در بشقاب ، 
با كلاس ِ كارى و شــخصيت آنان گره عميقى خورده 
اســت! طرفداران ديدگاهى ديگر مى گويند خانم ها در 
دورريز غذا، نسبت به آقايان پيشتازند. در تازه ترين 
گزارشى كه در سايت رسمى ســازمان خواروبار و 
كشاورزى سازمان ملل منتشر شــده، آمده است كه 
ســالانه 400 ميليارد دلار موادغذايى در جهان بدون 
اينكه به بازار برسد، هدر مى رود. بر اساس اين گزارش 
سالانه در ايران 22 ميليون تن غذا دور ريخته مى شود.

 فرهنگ سازی کنید

براى اولين مقصد، به يكــى از تالارهاى پذيرايى 
مى رويم تا ابعاد دورريز غذا در تالارها را بررســى 
كنيم. «هرقدر منوى عروسى پربارتر و به اصطلاح 
مسئولان تالارها رنگى تر باشــد، كلاس عروسى 
بالاتر اســت و دورريز غــذا هم بيشــتر.» اين ها 
گفته هاى سرآشپز يكى از تالارهاى مشهد است. 
به گفته اسحاق پور تالارها بيشترين دورريز غذا را 
در زمان برگزارى مراســم دارند. با اينكه مهمان ها 
قبل از مراسم با شيرينى و ميوه و بستنى پذيرايى 
مى شوند و زياد گرسنه نيســتند، زمان سرو شام 
كه مى شــود از چيزى دريــغ نمى كنند! بدبختى 
اينجاســت كه خيلى از ميهمان ها غذاى متنوع و 

بسيارى بر مى دارند اما به آن لب نمى زنند.
او ادامــه مى دهــد: مهمان هــا جورى غــذا در 
بشقاب ها مى ريزند كه بخش زيادى از غذا داخل 
بشقاب هايشــان مى ماند. كســى هم اين غذاى 
باقى مانده را با خــودش نمى برد و همــه  غذاها 

يك راست راهى سطل زباله مى شود.
اين سرآشــپز گلايه ديگرى هم دارد و مى گويد: 
نمى دانــم چرا خانم ها بيشــتر از آقايــان غذا در 

بشقابشــان باقى مى ماند! جالب اينجاســت كه 
خانم ها مثــل آقايان بشقاب هايشــان را ســرپرُ 
نمى كنند اما باز هم مقدارى غذا داخل بشقابشان 

باقى مى ماند. 

 !همایش اسراف

مســير بعدى ما يكى از هتل هاى معروف مشهد 
است. با هماهنگى هايى كه با مسئول هتل و مدير 
تشريفات انجام مى دهيم، قرار است بدون حضور 
عكاس از سالن غذاخورى هتل گزارش تهيه كنيم. 
مدير تشــريفات هتل در توجيه درخواستشــان 
مى گويــد: بيشــترين مراســم ادارى در هتل ما 
برگزار مى شود. عكس بردارى در زمان غذاخوردن 
مهمان ها شايسته نيست و كســى هم اين كار را  
دوست ندارد. بايد نهايت اصول پذيرايى را رعايت 
كنيم تا مهمان ها با رضايت از ســالن خارج شوند. 
با وجود درخواســت ما براى هماهنگى حضورمان 
بعد از مراسم ناهار، مدير تشريفات ترجيح مى دهد 
پذيراى ما در وعده صبحانه باشد. او مى گويد: قبول 
دارم كه در مراســم ناهار بيش از صبحانه دورريز 

غذا وجود دارد، امــا ما ميزبان ادارات هســتيم و 
نمى توانيم باعث دلخورى ميهمانان خود شــويم. 
ساعت نزديك 10 صبح و زمان پذيرايى صبحانه رو 
به پايان اســت اما هنوز تعدادى از ميهمانان  براى 
صرف صبحانه داخل سالن هستند. تكه هاى نان، 
برش هاى خيار و گوجه، بيشترين ماده غذايى است 
كه داخل بشــقاب هاى صبحانه باقى مانده است. 
مدير تشريفات سالن مى گويد:  در وعده صبحانه 
بيشترين ماده غذايى كه اسراف مى شود، نان است. 
معمولا مردم چند تكه نان براى خوردن برمى دارند 
اما داخل بشــقاب ها هميشــه چند تكه نان باقى 
مى ماند. طبق دستور العمل هاى بهداشتى، ناچاريم 
اين نان ها را به دليل آنكه با دست افراد تماس داشته 
است، داخل سطل زباله بريزيم. حتى اگر نان را از 
روى ميز سلف جمع كرده باشيم، باز هم به خاطر 

تماس دست بايد دور ريخته شود.

مدير تشريفات اين هتل بيشــترين دورريز غذا را 
مربوط به مراســم گوناگون و همايش ها مى داند 
و مى گويد: در ايــن هتل، مراســم زيادى برگزار 
مى شــود. بعد از صرف غذا بيشــترين اسراف غذا 
روى ميزهاى همين همايش هاســت. سر هر ميز 
كه برويد، سالاد كاهو و دســر و بخشى از خورش 

و پلو باقى ماند.

 !دورریز ۶۰ کیلویی غذا در هتل

او آمار دورريز غذا در هتل محل كارش را اين گونه 
اعلام مى كند: در شرايط پر بودن هتل و برگزارى 
مراسم ، معمولا 50 تا 60 كيلوگرم غذا در يك روز 

دور ريخته مى شود.
او در ادامه، نوع مراسم را در ميزان دورريز غذا مؤثر 
مى داند و مى گويد: اينكه چــه وعده غذايى يا چه 
مهمان هايى سر ميز باشــند، ميزان دورريز غذا را 
تغيير مى دهــد؛ مثلا براى وعــده صبحانه غذاى 
كمترى اسراف مى شــود و اگر اســرافى هست، 
معمولا بيشــتر به خاطر برداشتن نان اضافه است. 
مهمان ها هم در اسراف و اينكه غذاى بيشتر يا كمتر 
دور ريخته شود، مؤثرند. همين حالا اگر برويد چند 
هتل و از مدير تشريفات هتل ها كه با انواع مهمان ها 

سرو كار دارند، سؤال كنيد كدام مهمان ها كمترين 
ميزان اسراف را دارند، به شــما خواهند گفت كه 
مهمان هاى خارجــى به هيچ عنــوان دورريز غذا 
ندارند و همه آنچه براى غذا برمى دارند، مى خورند. 
اما خيلى از ما انواع غــذا را برمى داريم و در نهايت 
متوجه مى شــويم بخــش زيــادى را نمى توانيم 

استفاده كنيم.

 دورریز۴۰ کیلوگرمی گوشت

نخ فروش، مديــر داخل يكى ديگــر از هتل هاى 
معروف مشهد است. او مى گويد: كاهش دورريز غذا 
يك كار جهادى مى خواهــد. يك هتل دار به دليل 
شرايط و ضوابط پذيرايى نمى تواند مهمان هتل را 
در ميزان مصرف غذا امر و نهى كند. از طرف ديگر 
همين غذاى دورريز هم نبايد راهى ســطل زباله 
شود. اين غذا مى تواند به جاى ســطل زباله براى 
خوراك حيوانات اســتفاده شــود. در حال حاضر 
3پناهــگاه حيوانات داريم كه بــراى خوراك اين 
حيوانات نياز به اين غذا دارند و مى توانند از دورريز 
همين غذا استفاده كنند، اما هيچ كس هتل ها را در 
اين راه پشتيبانى نمى كند و هتل دار بايد خودش 
براى اين مهم اقدام كنــد. او بيان مى كند: دورريز 
غذا تنها مربوط به ســر ميز مهمان نيست. بخشى 
از دورريز، غذاى مازادى اســت كه پخته مى شود. 
بخش ديگر هــم مربوط به ضايعات مــواد غذايى 
قبل از پخت اســت. الان در حوزه ضايعات گوشت 
در شرايط پر بودن هتل (هتل ما 400 نفر ظرفيت 

دارد) روزى 40 كيلوگرم ضايعات گوشت داريم.
مدير داخلى اين هتل اضافه مى كند: چند ســال 
قبل ما مجبور بوديــم روزى 40 پرس غذاى مازاد 
پخته شده را دور بريزيم. اما الان سعى كرده ايم در 
پخت غذا مديريت داشــته باشيم. از طرف ديگر با 
يك راننده هماهنگ كرده ايم تا غذاى مازاد هتل را 
به صورت بسته بندى به چند خانواده نيازمند بدهد.

 شما پای کار باشید ما آماده ایم

مدير اين هتــل در ادامــه عنوان مى كنــد: اگر 
شهرآرا به عنوان رســانه پاى كار باشد و مسئولان 
را هماهنگ كند، هتل ما ايــن آمادگى را دارد كه 
براى اســتفاده مجدد غذاهــاى دورريز و تحقيق 
در مورد روش هاى اســتفاده مجدد غذا، با شــما 
همكارى كند. شــايد اين نكته براى شــما جالب 
باشــد كه بدانيد بيــش از 50درصــد گلايه ها و 
شــكايت هاى مهمانان هتل مــا مربوط به همين 
دورريــز غذاســت. مى گوينــد واقعا عــذاب آور 
است كه ســر ميزها اين قدر غذا داخل بشقاب ها 
مانده اســت. حتى گاهى از مــا مى خواهند كه به 
افرادى كه چند بار سر ميز ســلف مى روند، تذكر 

بدهيم.

 نبود آمار رسمی برای دورریز غذا

اما رئيس مؤسســه پژوهشى علوم و صنايع غذايى  
نبود آمــار را يكــى از چالش ها در حــوزه امنيت 
غذايى و تأميــن موادغذايى مورد نيــاز مى داند و 

بيان مى كند: درباره دورريز در سال 93 و طى يك 
پژوهش مشخص شــد ايرانى ها سالانه 3 ميليارد 
دلار نان  دور مى ريزند، اما بعد از آن ديگر هيچ كار 
پژوهشى و آمارى براى مصرف غذا و دورريز آن ارائه 
نشد كه اين خود يك ضعف بزرگ است. رجب زاده 
در ادامه بر اين موضــوع نيز تأكيد مى كند: همين 
نبود آمار و ندانســتن نياز غذايى جمعيت ســبب 
مى شود كه در يك سال شاهد كمبود يك محصول 
كشــاورزى يا ماده غذايى و در مقابل، سال ديگر 
شــاهد توليد بى ســابقه همان محصول باشيم، 
تا جايى كه بخشى از محصول روى دست كشاورز 
مى ماند. نمونه بازر اين مثال، محصول گوجه فرنگى 
است. سال گذشته به دليل كشت كم گوجه فرنگى، 
مردم دچار مشكل شدند اما امسال محصول گوجه 
چنان زياد است كه كشاورز براى فروش محصول 

مشكل دارد.
او ادامه مى دهد: بر اين اســاس ضايعات گندم در 
ايران بيش از ميانگين جهان است؛ ضايعات گندم 
در جهان 4,05 درصد اســت و در ايــران اين رقم 

4,96 درصد است.
رئيس مؤسسه پژوهشــى علوم غذايى به آمار زياد 
ضايعات خرمــا و انگور در ايران اشــاره مى كند و 
مى گويد: ضايعات انگور در كشــور ما 12,6 درصد 
و اين رقم در جهان 4,69 درصد اســت. همچنين  
ضايعــات خرمــا در ايــران 10,89 و در جهــان 
7,69 درصد اســت. اگر نگاهى به ديگر آمارهاى 
محصولات كشاورزى بيندازيم، ضايعات محصولات 
داخلى بيشتر از محصولات وارداتى است. او ادامه 
گفته هايش را با استناد به آمار مركز پژوهش هاى 
مجلس شوراى اسلامى بيان مى كند؛ آمارى كه به 
اذعان وى كمى قديمى و مربوط به سال 93 است 
اما بعد از آن پژوهشى در اين زمينه صورت نگرفته 
است، بنابراين مى تواند شــاهد مناسبى بر الگوى 
سال هاى بعد باشــد. او مى گويد: در اين زمينه در 
گزارشــى از مركز پژوهش هاى مجلس شــوراى 
اسلامى اعلام شــده كه ارزش آن بخش از نان كه 
در جامعــه از بين مى رود، حــدود 3 ميليارد دلار

 است.
رئيس مؤسسه پژوهشى علوم غذايى درباره دورريز 
نيز معتقد است: اگرچه آمارى در اين باره نداريم، در 
جمع هاى خانوادگى و مهمانى ها، همه شاهد ميزان 
دورريز غذا بوده ايم؛ يعنى حتى اگر آمار نباشــد، 
باز هم آن قدر شــاهد غذاهاى دورريخته شده در 
سطل زباله هستيم كه اگر از هر كدام از ما بپرسند، 
مى توانيم به نمونه هايى از اين مسئله اشاره كنيم. 
شايد يك دليلش اين باشد كه ايرانى ها مهمان نواز 
هستند و به همين دليل مى كوشند در مهمانى هاى 

خود سنگ تمام بگذارند.
رجب زاده در ادامه با نگاهى به آمار و ارقام موجود 
در مشهد مى گويد: مشهد ســالانه پذيراى حدود 
25ميليون زائر اســت و از ســوى ديگــر حدود 
50 درصد هتل هاى كشور در اين شهر زيارتى واقع 
است؛ بنابراين ميزان دورريز غذا نيز به طور طبيعى 

بيشتر است. 
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خلیل ا... 
کاظمی، 
معاون 
شهردار 
مشهد:

یک شرکت 
دانش بنیان 

اعلام 
آمادگی 

کرده 
است که 

پارکینگ های 
مکانیزه 
شهر  را 

ایمن سازی، 
اورهال و 
مشکلات 
فنی آن ها 
را برطرف 
کند که در 

همین راستا 
پارکینگ 
مکانیزه 
واقع در 
باغ ملی 

به صورت 
آزمایشی 

از سوی 
این شرکت 
ایمن سازی 
شده است.
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